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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Orbán Viktor, miniszterelnök 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Tényleg nem fontos Önnek Szentendre, Pomáz, 
Budakalász és további 13 település, együttesen több mint 90 000 lakosának ívóvízellátását 
biztosító terület vízbázisának védelme?" 

Tisztelt Miniszterelnök Úr!

A kétezres évek első felében még a Nemzeti Környezetvédelmi Program részét képező Országos 
Környezeti Kármentesítési Program (OKKP) fogta össze a környezeti kármentesítéssel kapcsolatos 
feladatokat.

Az akkori Környezetvédelmi és Vízügyi Minisztérium prioritási listás kármentesítési projektjei 
között szerepelt Szentendre egykori szovjet laktanyájának a talajszennyezési ügye. Egy korabeli 
dokumentum megállapítása szerint „A területen 1992-93-ban már zajlott kárelhárítás, amelynek 
keretében a volt szovjet laktanya területén a szénhidrogén szennyezés mentesítését végezték el. A 
felszínen mikrobiológiai talajkezelés történt, valamint részben végeztek talajvíz mentesítést. 
Klórozott szénhidrogén szennyezést akkor nem észleltek. A kármentesítés anyagi források 
hiányában 1994-ben megszakadt. A sérülékeny ivóvízbázisok biztonságba helyezési programja 
keretében 1998-2000 között történt átfogó vizsgálatok mutatták ki a diklór-etilén szennyeződést. A 
vizsgálat eredményei alapján a szennyezőgóc helyét a laktanya K-i peremén, de a laktanyától É-ra, 
az egykori írószergyár területére vélelmezték. A klórozott szénhidrogén koncentrációja a 
Szentendre, régi Déli vízbázis néhány kútjában jelentősen meghaladta a megengedett B 
szennyezettségi határértéket. A szennyező anyag a régi vízműkutakban is megjelent, emiatt a 1999-
ben azokat lezárták. Az OKKP keretében 2003-04 között került sor a terület tényfeltárására a 
Közép-Duna-völgyi Környezetvédelmi Felügyelőség KF:76914/2001. számú határozata értelmében.
A tényfeltárási munkák során végzett talaj- és talajvíz vizsgálatok olyan mérvű - klórozott 
szénhidrogén eredetű - környezetszennyezést mutatott ki, mely feltétlenül további kármentesítési 



munkákat tesz szükségessé.”

Nos a feltétlenül szükséges kármentesítési munkáltok annak ellenére maradtak el, hogy közismert a 
terület rendkívül erős szennyezettsége, amely – az idő múlásával - egyre kiterjedtebb területen 
jelenik meg.

Baranyi Krisztina - környezetvédelemi ügyekkel kiemelten foglalkozó IX. kerületi önkormányzati 
képviselő - 2017. márciusában felhívta a sajtó figyelmét arra, hogy a hatóságok ismerik a riasztó 
adatokat, így azt is tudják, hogy az elmúlt években jelentősen nőtt az egészségre ártalmas 
anyagokkal szennyezett talajvíz kiterjedése, mégsem történt semmi azóta sem!

Szentendre város honlapján, 2018. novemberében került nyilvánosságra Szentendre Város IV. 
Környezetvédelmi Programja (2018-2020), mely a szennyezett területeket számba vételekor említi 
ezt a területet is, mint olyan területet, ahol vízbázis-védelmi szempontból „soron kívül 
felszámolandó szennyeződések” találhatók. Leírja a dokumentum azt is, hogy évekkel korábban a 
„laktanya területen detektált szennyezés mentesítésére az illetékes környezetvédelmi hatóság 
kötelezte a Közép-Duna-völgyi Környezetvédelmi és Vízügyi Igazgatóságot”, melyet persze az 
állami-kormányzati irányítás alatt lévő szervezet nem hajtott végre. Külön érdekesség, hogy az - 
egyébként terjedelmes - önkormányzati dokumentum, a fenti megállapítások ellenére sem tér vissza
erre a problémára. A program kifejtését tartalmazó tizenöt fejezetből álló részekben sem, és „A 
megvalósítás eszközei, módja, felelőse” címet viselő záró fejezetben sem kerül elő a kritikus 
talajszennyezési ügy, ami azért a fentebb leírt probléma ismeretében nehezen magyarázható.

A szentendrei talajszennyezés ismertté válása óta közel harminc év telt el.

Az elmúlt években - bár voltak kísérletek arra, hogy beazonosítsák a szennyezésben érintett 
területen a szennyeződés mértékét -, mivel a szennyezett talaj elszállítására és ártalmatlanítására, a 
terület teljeskörű rekultivációra nem került sor, így az idő múlásával az elszennyeződés mértékének 
vizsgálata újra és újra időszerűvé vált, illetve válik.

Érdemi fordulatot azonban csak akkor lesz, ha van arra politikai akarat, hogy a problémát megoldja 
a kormány.

Tisztelt Miniszterelnök Úr!

Kérem, adjon választ arra a kérdésre, hogy melyik tárca felelőssége, feladata a kármentesítési 
folyamat levezénylése?

Mikor lesz teljeskörű kárfelmérés a szentendrei szovjet laktanya területén? (Olyan vizsgálatnak van 
csak értelme, amelynek az eredményét kész a kormány nyilvánosságra hozni.)

Kész-e Ön támogatni, hogy Szentendre, Pomáz, Budakalász és további 13 település, együttesen 
több mint 90 000 lakosának ívóvízellátását biztosító terület vízbázisának védelme érdekében, a 
kormány soron kívül biztosítsa a kármentesítéshez szükséges forrásokat?

Budapest, 2019. július 12.

dr. Szabó Szabolcs
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független országgyűlési képviselő
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